



University of Basrah's Policy in the Conflicting against Smoking

سياسة جامعة البصرة في مكافحة التدخين

تأثيرات التدخين الخطيرة لا تنحصر آثارها على شخص المدخن فقط وإنما يمتد تأثيره على جميع الأشخاص الموجودين في محيطه من زملاء العمل والذي يتواجدون معه في نفس المؤسسة بفعل الوظيفة ويكونون معرضين لمخاطر التدخين السلبي الذي ينعكس بصورة سلبية على الحالة الصحية لهم وبالتالي يمثل هذا اعتداءً على حق الشخص بالتمتع بالصحة الجسدية ويؤثر بالتالي على عطاءهم الوظيفي ووضعهم المادي فضلاً عن الرعاية الصحية التي يتحتم على الدولة تقديمها للمدخنين السلبيين والتي لن تضطر لها لو لم يكن هناك من سبب لهم هذا الوضع، أما بالنسبة للمدخن فأن تأثير التدخين لا ينعكس فقط على صحته وإنما ينعكس أيضاً على أداءه الوظيفي وكونه عضواً في المجتمع يؤثر به مما يقتضي أن يكون عضواً مفيداً ومتعاوناً ويعمل على تحقيق مصلحة المجموع وليس الإضرار بهم.

من كل ما تقدم وحفاظاً على حق الأفراد الدستوري بالتمتع بصحة جيدة كما نص على ذلك الدستور في المادة (31) من الدستور العراقي النافذ لسنة 2005 والتي جاء فيها (... لكل عراقي الحق في الرعاية الصحية وتعنى الدولة بالصحة العامة وتكفل وسائل الوقاية والعلاج ...) كذلك جاء في المادة (33) أن لكل فرد حق العيش في ظروف بيئية سليمة وتكفل الدولة حماية البيئة، كذلك نص قانون الصحة العامة النافذ رقم (89) لسنة 1981 بأن اللياقة الصحية بدنياً وعقلياً واجتماعياً حق يكفله المجتمع لكل مواطن وعلى الدولة أن توفر مستلزمات التمتع به، كذلك فأن هدف الوصول الى مجتمع صحي وتوفير حق الإنسان بالصحة من أهداف التنمية المستدامة والتي أخذ العراق على عاتقه تحقيقها، وإعمالاً للنص الدستوري فقد أصدر المشرع العراقي قانون مكافحة التدخين رقم (19) لسنة 2012، والذي أكد في على ضرورة حظر التدخين وتقليل نطاقه وأوجب إيقاع العقوبات بحق من يخالف أحكامه.

وانطلاقاً من هذا المبدأ الدستوري والقانوني فقد وضعت جامعة البصرة سياستها لغرض حماية مرتادي الجامعة من منتسبين وطلبة من الأخطار الصحية والاجتماعية والبيئية والاقتصادية من جراء التدخين الإيجابي والسلبي ولتجنب الآثار المدمرة له، وهذه السياسة كالآتي:

المادة الأولى:

الهدف من هذه السياسة هو:

- 1- خلق بيئة جامعية صحية خالية من الآثار السلبية للتدخين.
- 2- تشجيع المدخنين على الإقلاع عن التدخين من خلال التوعية الصحية ومن خلال المساعدة في الإقلاع عنه.
- 3- نشر التوعية الصحية والتثقيف بمخاطر وأضرار التدخين السلبي والإيجابي.
- 4- حماية غير المدخنين من مرتادي الجامعة من الآثار الضارة للتدخين السلبي.
- 5- تطبيق القوانين والتشريعات العراقية بما يحقق مصلحة المجتمع والفرد.
- 6- تحقيق أحد أهداف التنمية المستدامة السبعة عشر وهو الهدف الثالث (الصحة الجيدة والرفاه).



University of Basrah's Policy in the Conflicting against Smoking

سياسة جامعة البصرة في مكافحة التدخين

المادة الثانية:

تشكيل لجنة في رئاسة الجامعة تعمل بالتنسيق مع قسم الشؤون القانونية على تنفيذ السياسة واتخاذ الإجراءات القانونية اللازمة بشأنها وفقا للقوانين المختصة.

المادة الثالثة:

تقوم اللجنة بمراقبة تنفيذ السياسة من قبل كل تشكيلات الجامعة ولها حق اقتراح تطويرها بما يذلل عقبات تنفيذها ولها حق اقتراح لجان فرعية في الكليات والمراكز البحثية لضمان حسن تنفيذها.

المادة الرابعة:

إلزام الكليات وتشكيلات الجامعة كافة بتضمين المناهج الدراسية أو الإرشادية المخاطر والمضار المترتبة على التدخين سواء أكان ذلك منعكس على المدخن نفسه أو على المحيطين به من الأقارب أو زملاء العمل والدراسة وهو ما يعرف بالتدخين السلبي.

المادة الخامسة:

تخصيص مساحات معينة للمدخين للتدخين فيها بعيدا عن الأشخاص غير المدخنين ويراعى فيها أن تكون معزولة عن التجمعات البشرية وتتوفر فيها مواصفات الغرف المخصصة للتدخين حسب القواعد الصحية والهندسية.

المادة السادسة:

تفرض غرامة مادية على كل من يخالف تنفيذ هذه السياسة وفقا لنصوص القوانين ذات العلاقة ويكون تنفيذ هذه المادة من قبل قسم الشؤون القانونية في رئاسة الجامعة.

المادة السابعة:

وضع برنامج تثقيفي وتوعوي من قبل الجامعة وتلزم الكليات والمراكز البحثية بتنفيذه يتضمن إقامة الندوات والورش والمحاضرات التوعوية لنشر ثقافة عدم التدخين بين مرتادي الجامعة من منتسبين وطلاب.



University of Basrah's Policy in the Conflicting against Smoking

سياسة جامعة البصرة في مكافحة التدخين

المادة الثامنة:

يقوم المركز الإعلامي لجامعة البصرة بنشر المخاطر والأضرار على شكل مواد فيديو بوسائل الاعلام الجامعية المرئية أو على شكل محاضرات مسموعة من خلال إذاعة جامعة البصرة، فضلا عن توزيع البروشورات التعريفية بذلك وطباعة البوسترات التي تحت على مكافحة التدخين.

المادة التاسعة:

إصدار توجيهات للمتعاقدين مع جامعة البصرة من أصحاب الأكشاك والنوادي بمنع بيع منتجات التبغ ومشتقاته كالسيجارة أو المعسل سواء أكان خام أو مصنع.

المادة العاشرة:

منع التدخين داخل بنايات الجامعة جميعها، فضلا عن وسائل النقل التابعة لها وكذلك يمنع التدخين داخل الأقسام الداخلية التابعة لجامعة البصرة، وأيضا داخل النادي والمسبح وكل الأماكن الترفيهية التابعة للجامعة ما عدا الأماكن المخصصة للتدخين وحسب ما نص عليه في هذه السياسة.

المادة الحادية عشر:

يحظر الترويج للتدخين من خلال نشر الإعلانات المرئية أو المسموعة التي ترغب الأفراد بالتدخين كنشر إعلان التدخين من خلال طباعته على الملابس أو الحقائب أو المستلزمات المكتبية أو المظلات أو الأكواب وغير ذلك من الوسائل الترويجية.

المادة الثانية عشر:

تعمل جامعة البصرة على التنسيق مع دوائر الصحة في المحافظة أو غيرها من الدوائر ذات العلاقة على وضع خطة عمل لمكافحة التدخين من خلال إقامة المحاضرات التوعوية بمضار التدخين ومساعدة المدخنين على الإقلاع عن التدخين من خلال البرامج الصحية المتبعة في ذلك، ويخصص يوم لعمل أنشطة وفعاليات تشجع على تنفيذ هذه السياسة يطلق عليه يوم (لا للتدخين القاتل).



University of Basrah's Policy in the Conflicting against Smoking

سياسة جامعة البصرة في مكافحة التدخين

The dangerous effects of smoking and its effects are not limited to only a smoker rather, its influence extends to all people who are present in his surroundings of co-workers in the same institution and they are at risk of passive smoke, which reflects negatively on their health lives. Therefore, this represents an assault on a person's right to enjoy physical health. And consequently, it affects their job performance and their physical condition as well in addition to the health care that the state must provide it for passive smokers who was no reason for them to be in this situation. As for the smoker, then, the effect of smoking is not only reflected on his health but also reflected on his career performance and on being a member of society who negatively affects on society rather than being helpful member to achieve the total interest and does not harm them.

From all of the above, and in order to preserve the constitutional right of individuals to be in good health as stipulated in this Constitution in Article (31) of the Iraqi constitution in force for the year 2005 which came in it: (Every citizen has the right to health care. The State shall maintain public health and provide the means of prevention and treatment by building different types of hospitals and health institutions). Also, stated in Article (33) (Every individual has the right to live in safe environmental conditions, and the State shall undertake the protection and preservation of the environment and its biological diversity).

As well as the text of the Public Health Law No. (89) of 1981 in force that healthy physical, mental and social fitness a right guaranteed by society to every citizen and the state must provide the requirements for enjoying it. In addition, the goal is to reach a healthy society and the provision of the human right to health is one of the sustainable development goals which Iraq has taken upon itself to achieve.

Pursuant to the constitutional text, the Iraqi legislature has passed Anti-smoking Law No. (19) of 2012, that emphasized in on the need to ban smoking and reduce its scope, and it requires the imposition of penalties against those who violate its provisions.

Based on this constitutional and legal principle, Basrah University has set its policy for the purpose of protecting university attendees, including staffs and students, from health, social, environmental and economic risks that as a result of positive and passive smoking to avoid its damaging effects. This policy is as follows:



University of Basrah's Policy in the Conflicting against Smoking

سياسة جامعة البصرة في مكافحة التدخين

Article one:

The aim of this policy is:

- 1- Creating a healthy university environment free from the negative effects of smoking.
- 2- Encouraging smokers to quit smoking through health education and by helping to quit.
- 3- Spreading health awareness and education of the dangers and harms of passive and positive smoking.
- 4- Protecting non-smokers from university attendees from the harmful effects of secondhand smoke.
- 5- Implementing Iraqi laws and legislations to achieve the interest of society and the individual.
- 6- Achieving one of the seventeen sustainable development goals, which is the third goal (good health and well-being).

Article two:

Forming a committee in the university presidency which works in coordination with Legal Affairs Department on policy implementation and take the necessary legal measures regarding it according to the relevant laws.

Article three:

The committee is monitoring of implement the policy by all university formations, and it has the right to suggest its development including overcoming obstacles implementation. The committee, also, has the right to suggest sub-committees in colleges and research centers to ensure the proper implementation of the policy.

Article four:

Compulsion of colleges and all university formations in contain their curricula and instructional syllabus on the risks and harms of smoking whether these risks are



University of Basrah's Policy in the Conflicting against Smoking

سياسة جامعة البصرة في مكافحة التدخين

reflected in the smoker himself or those around him from relatives or colleagues, work and study which is known as passive smoking.

Article five:

Designating specific spaces for smokers to smoke in it away from non-smokers and take into account that they are isolated from human gatherings as well as have all standards of smoking rooms according to sanitary and engineering rules.

Article six:

A monetary penalty is imposed on anyone who violates the implementation of this policy according to the provisions of the relevant laws and the implementation of this article is by the Legal Affairs Department at the University Presidency.

Article seven:

Establishing an educational and awareness program that includes holding seminars and workshops, and educational lectures by the university in order to spread the culture of non-smoking among university attendees, including associates and students. And all colleges and research centers are obligated to implement that program.

Article eight:

The media center of Basrah University publishes risks and damages in the form of video materials by visual university media or in the form of audio lectures through Basra University Radio. As well as distributing brochures introducing these risks, and printing posters that encourage the fight against smoking.



University of Basrah's Policy in the Conflicting against Smoking

سياسة جامعة البصرة في مكافحة التدخين

Article nine:

Issuing directives for contractors with Basrah University such as the owners of stalls and clubs to prohibit the sale of tobacco products and its derivatives like a cigarette or hookah whether it is raw or manufactured.

Article ten:

Preventing smoking inside all university buildings as well as university transportation and also smoking is prohibited inside the students hostels of Basrah University. In addition, it is prohibited inside the club and the pool, and all the entertainment places of the university except in places designated for smoking and as stipulated in this policy.

Article eleven:

Smoking promotion is prohibited whether by posting visual or audio ads that encourage people who want to smoke. The prohibited promotion includes a posting a smoking advertisement by printing it on clothes or bags or stationary supplies or umbrellas or mugs and other promotional means.

Article twelve:

Basrah University works on coordination with the health departments in the province or other related departments to develop an action plan to combat smoking by holding educational lectures about risks of smoking and its harmful sequences. This plan, also, help smokers to quit smoking through the health programs followed in it. In addition to that, devoting a day (called day of "No for the killer smoking") to activities and events that encourage implementation of this policy.

Policy code	BAS010305
Policy title	سياسة جامعة البصرة في مكافحة التدخين University of Basrah's Policy in the Conflicting against Smoking
Approving body	University council
Next review date	15.09.2021
Related procedures	N/A
Previous review date	15.09.2020
Prepared by	الأستاذ المساعد اعتدال عبدالباقي يوسف Assistant Professor Itidal Abdulbaqi Yousif